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Vážení spoluobčané, 

uprostřed jarního období se k vám dostává letošní druhé číslo Informačního zpravodaje 
obecního úřadu, abyste se dozvěděli, co aktuálního se v naší obci děje.

Po uzávěrce minulého zpravodaje se 1. března konalo otevírání nabídek veřejné zakázky 
na stavbu pěší komunikace, zpevněných ploch a parkovacích stání u novostavby víceúčelové 
budovy v Suchdole. Ze tří dodaných nabídek zvítězila stavební společnost KORA-VODO-
STAVING s.r.o. Kunštát s nabídnutou cenou 999 068,76 Kč včetně DPH. 

Byly provedeny plánované demolice budov osadních výborů v Suchdole a ve Veselici, 
v květnu proběhne drcení stavební sutě k jejímu dalšímu využití.

V Suchdole bylo předáno 8. dubna staveniště firmě Stavkom a stavební práce výstavby 
nové víceúčelové budovy budou zahájeny. Z důvodu nestabilního podloží komunikace nad 
stavbou a jejímu velkému riziku sesunutí při výkopech základů musí být část komunikace 
odbagrována. Znamená to uzavření místní komunikace a dopravní komplikaci v Suchdole, 
protože místo se bude muset objíždět úzkou cestou. Prosím o pochopení, trpělivost a opa-
trnost při projíždění po objížďce, která bude označena přechodným dopravním značením. 
Přes zimní období bude určitě komunikace otevřena a v příštím roce bude opět, ale již 
na kratší dobu uzavřena k provedení její opravy. Další přechodné omezení bude v Suchdole 
směrem na „skalu“, kde proběhne v květnu prodloužení vodovodu. Během měsíce května 
by měl být provizorně v Suchdole zprovozněn místní rozhlas z kapličky, do té doby sledujte 
v Suchdole vývěsku, kam jsou dávány občanům potřebné informace. Nejpozději v červnu 
budou v Suchdole a ve Veselici osazeny na betonové sloupy sirény.

Projekt „Vavřinec – odkanalizování a čištění odpadních vod“ je ve fázi předání dokumen-
tace pro územní řízení. Bylo rozhodnuto, že kanalizace bude vybudována také na Nových 
Dvorech s připojením na centrální čistírnu odpadních vod, která bude postavena pod 
Vavřincem. Umístění čistírny odpadních vod ve Vavřinci znamená nutnost provedení změny 
územního plánu ve zrychleném řízení, protože ve stávajícím územním plánu obce se počítá 
s vedením kanalizace s odpadními vodami na čistírnu do Blanska. 

Ve Vavřinci v nejbližší době bude provedeno zokruhování vodovodu před mateřskou 
školou.

Komplikací pro obec je v letošním roce situace, že z úřadu práce k nám nebude nikdo 
přidělen na dotovaná pracovní místa pro údržbu veřejného prostranství obce. Důvodem je 
nízká nezaměstnanost a změna pravidel, za jakých může být uchazeč o zaměstnání přidělen 
na obce, úřad práce v současné chvíli nemá nikoho, koho by do naší obce mohl přidělit. 
Znamená to pro obec problémy se zvládáním údržby veřejného prostranství a vyšší náklady, 
protože musíme zajistit někoho alespoň na brigádu. Proto mějte prosím pochopení, když ne 
vše se bude včas zvládat udržovat v pořádku, jak bychom si představovali. 

Děkuji Mateřské škole Vavřinec a všem, kteří se v jednotlivých místních částech zapojili 
do tradičního jarního úklidu okolí obce. Co nemůžu pochopit je, že se ještě v dnešní době, 
kdy je v naší obci zaveden motivující systém likvidace odpadů a občané mají možnost 
využívat sběrný dvůr ve Veselici, objevují černé skládky, jako např. letos v únoru pod 
hřištěm ve Vavřinci. Někdo z místních znečistil krásnou přírodu v okolí obce a přidal nám 
práci s likvidací tohoto odpadu, bohužel to není případ jediný.
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USNESENÍ RO VAVŘINEC ZE ZASEDÁNÍ DNE 25. 2. 2019

• Rada obce souhlasí s předloženým návrhem projektantů k napojení místní části Nové 
Dvory na centrální čističku odpadních vod.

• Rada obce souhlasí, aby demolici budovy OV v Suchdole provedl pan Michal V., NDM 
Autodoprava zemní a výkopové práce, Vavřinec dle předložené cenové nabídky s cenami 
za demolici objektu včetně nakládky, vykopání starých základů a odvoz na sběrný dvůr 
Veselice.

USNESENÍ RO VAVŘINEC ZE ZASEDÁNÍ DNE 11. 3. 2019

• Rada obce schvaluje smlouvu o dílo se zhotovitelem, společností Funder s. r. o. Lidická 
700/19, 602 00 Brno na administraci fáze realizace a fáze udržitelnosti k projektu Sociální 
bydlení ve Vavřinci, Suchdole v rámci výzvy Integrovaného regionálního programu 
– Sociální bydlení (SVL) II. s cenou za dílo 102 850,- Kč včetně DPH.

• Rada obce schvaluje cenovou nabídku společnosti DoZBos s. r. o. Boskovice na pře-
chodné dopravní značení při demolici domu Vavřinec-Veselice č. p. 78.

• Rada obce schvaluje smlouvu č. 1/2019 o nájmu hrobového místa na veřejném pohřebišti 
ve Vavřinci.

Na závěr zmíním výpadek elektrické energie, který nás postihl z důvodu silného větru 
v neděli večer 10. 3. a trval zhruba 20 hodin. V pondělí dopoledne jsem byl společností E.ON 
Distribuce informován o velkém rozsahu poškození distribuční soustavy, o nasazení pracovních 
čet k odstranění poruch a o předpokládaném časovém obnovení dodávek el. energie. Velmi se 
nám v této krizové situaci osvědčil Infokanál obecního úřadu, díky kterému jsme mohli zajistit 
zaregistrovaným občanům rozeslání SMS s informací předpokládaného obnovení dodávek 
el. energie. Těm, co ještě infokanál nevyužívají, doporučuji, aby se do systému zaevidovali.

Závěrem vám přeji, ať se vám vše daří a hezká jarní příroda a jarní sluníčko vám dodává 
potřebnou pozitivní energii. Petr Nečas, starosta obce
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• Rada obce schvaluje objednávku propagace rozhledny Podvrší a muzea včelařství 
Moravského krasu v propagačních novinách na turistickou sezonu 2019, které bude 
vydávat MAS Moravský kras v rozsahu propagace ½ strany, tj. A4 za 6.000,- Kč.

• Rada obce schvaluje zveřejnění záměru na pronájem pozemku p. č. 2177 travní porost 
o výměře 475 metrů čtverečních, v místní části Vavřinec, k. ú. Vavřinec na Moravě 
s možností využívání uvedeného pozemku pro uskladnění palivového dříví.

• Rada obce souhlasí s vypracovanou projektovou dokumentací k výstavbě RD 
na pozemku p. č. 122/5 k. ú. Veselice na Moravě s podmínkou budoucího připojení 
splaškové kanalizace RD na nově vybudovanou obecní kanalizaci.

USNESENÍ RO VAVŘINEC ZE ZASEDÁNÍ DNE 11. 4. 2019

• Rada obce souhlasí s provedením stavby DČOV a jejím napojením dle projektové 
dokumentace na jednotnou kanalizaci obce na pozemku p. č. 864/4 k. ú. Vavřinec 
na Moravě s podmínkou budoucího připojení splaškové kanalizace domu č. p. 2 na nově 
vybudovanou obecní kanalizaci.

• Rada obce bere na vědomí zápis ze schůze Osadního výboru Vavřinec, Osadního výboru 
Suchdol z 6. 3. 2019 a Osadního výboru Veselice z 8. 3. 2019.

• Rada obce předává k projednání Osadnímu výboru Vavřinec žádost o odkup části 
pozemku p. č. 847/1.

• Rada obce nesouhlasí se zveřejněním záměru na prodej části pozemku p. č. 1053 v k. ú. 
Veselice na Moravě, cca. 300 metrů čtverečních.

• Rada obce schvaluje smlouvu č.2/2019 a smlouvu č.3/2019 o nájmu hrobového místa 
na veřejném pohřebišti ve Vavřinci.

• Rada obce schvaluje smlouvu s městem Blanskem o příspěvku na spolufinancování sítě 
sociálních služeb v roce 2019, a to u služeb sociální prevence a sociálního poradenství 
ve výši 22 000,- Kč a u služeb sociální péče ve výši 22 500,- Kč.

• Rada obce schvaluje předání žádostí o změnu územního plánu obce Vavřinec k vyjádření 
na Městský úřad Blansko, stavební úřad, odbor územního plánování.

• Rada obce schvaluje Organizační řád Obecního úřadu obce Vavřinec.

• Rada obce schvaluje smlouvu s Ing. Pavlem Š., INGSTEP s. r. o., Sloup na provádění 
technického dozoru investora na stavbě „Sociální bydlení ve Vavřinci v rámci novostavby 
víceúčelové budovy ve Vavřinci, Suchdole“ a Novostavby víceúčelové budovy ve Vav-
řinci, Suchdole – novostavba pěší komunikace, zpevněných ploch a parkovacích stání.

• Rada obce schvaluje smlouvu s Ing. Blankou S., Brno na provádění autorského dozoru 
na stavbě „Sociální bydlení ve Vavřinci v rámci novostavby víceúčelové budovy ve Vav-
řinci, Suchdole“ a Novostavby víceúčelové budovy ve Vavřinci, Suchdole – novostavba 
pěší komunikace, zpevněných ploch a parkovacích stání.
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• Rada obce schvaluje smlouvu o nájmu pozemku p. č. 2177 v k. ú. Vavřinec na Moravě 
o rozloze 475 metrů čtverečních s Antonínem H., bytem Sloup za účelem uskladnění 
palivového dříví.

• Rada obce schvaluje smlouvu se společností ENVIPO team s. r. o. Šošůvka na provedení 
vstupního auditu BOZP a PO na objektech obce Vavřinec za částku 6 050,- Kč s DPH.

• Rada obce schvaluje dohodu o provedení práce do 300 hodin s panem Vladimírem L., 
bytem Vavřinec.

• Rada obce schvaluje smlouvu o dílo s Michalem V., NDM Autodoprava zemní a výko-
pové práce, Vavřinec na provedení odstranění objektu Vavřinec – Veselice, č. p. 78 
na pozemku st. p. 51 v k. ú. Veselice na Moravě za cenu díla danou předloženou nabídkou.

• Rada obce schvaluje volný vstup na rozhlednu Podvrší pro zaměstnance Vodárenské 
akciové společnosti a. s. Boskovice v sobotu 18. 5. 2019 u příležitosti 8. ročníku cyklo-
výletu Na kole za vodou pod názvem „Cestou blanenské vody“.

• Rada obce schvaluje rozpočet Mateřské školy Vavřinec, příspěvkové organizace na rok 
2019 na straně příjmů a výdajů ve výši 300 tis. Kč a střednědobý výhled rozpočtu na rok 
2020 – 2021.

• Rada obce schvaluje rozpočtové opatření č.1/2019 s navýšením příjmů o 59 tis. Kč 
a výdajů o 138,1 tis. Kč se zapojením části zůstatku z roku 2018 ve výši 79,1 tis. Kč.

USNESENÍ ZO VAVŘINEC ZE ZASEDÁNÍ DNE 11. 3. 2019

• Zastupitelstvo obce Vavřinec bere na vědomí zprávu z jednání Rady obce dne 10. 1. 
2019, 28. 1. 2019, 18. 2. 2019, 25. 2. 2019 a 11. 3. 2019 přednesenou místostarostou 
obce.

• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje Rozpočet obce Vavřinec na rok 2019 ve výši 
14 404,10 tis. Kč na straně příjmů, se zapojením části zůstatku hospodaření z roku 2018 
ve výši 2 693,20 tis. Kč a se zapojením části úvěru z roku 2018 ve výši 8 000,00 tis. Kč. 
Dále schvaluje rozpočet na straně výdajů ve výši 23 915,10 tis. Kč a splátky dlouhodo-
bých úvěrů z roků 2007 a 2014 ve výši 1 182,20 tis. Kč. Dále se stanovuje, že závaznými 
ukazateli jsou paragrafy, tzn. že je možné bez rozpočtového opatření finanční prostředky 
čerpat max. ve výši součtu finančních prostředků za jednotlivé položky. V příjmech, kde 
paragrafy nejsou, jsou závaznými ukazateli položky.

• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje Střednědobý výhled rozpočtu obce Vavřinec 
na období 2020 – 2022.

• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje smlouvu o účasti obce Vavřinec na financování 
díla „Vavřinec, zokruhování vodovodu před MŠ (2019) „ prováděné „Svazkem vodovodů 
a kanalizací“ měst a obcí jako investorem, prostřednictvím Vodárenské akciové společ-
nosti, a. s. Obec Vavřinec uhradí Svazku 391 199,- Kč bez DPH v termínu do 30. 6. 2019.
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• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje smlouvu o účasti obce Vavřinec na financování 
díla „Suchdol, rozšíření vodovodu (2019)“ prováděné „Svazkem vodovodů a kanalizací“ 
měst a obcí jako investorem, prostřednictvím Vodárenské akciové společnosti, a. s. Obec 
Vavřinec uhradí Svazku 829 859,- Kč bez DPH v termínu do 30. 6. 2019.

• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje smlouvu o účasti obce Vavřinec na financování 
díla „Vavřinec, odkanalizování a čištění odpadních vod“ – projektové a inženýrské 
služby prováděné „Svazkem vodovodů a kanalizací“ měst a obcí jako investorem, 
prostřednictvím vybraného dodavatele firmou VEGA spol v. o. s., Jiráskova 219/12, 
602 00 Brno, výše uvedené dílo v celkové ceně 1 935 000,- Kč bez DPH. Obec 
Vavřinec uhradí Svazku uvedenou částku v termínech 1 000 000,- Kč do 31. 12. 2019 
a 935 000,- Kč do 30. 6. 2020.

• Zastupitelstvo obce Vavřinec pověřuje starostu obce k podpisu smlouvy s firmou 
STAVKOM, spol. s r. o. Boskovice na výstavbu Víceúčelové budovy v Suchdole za cenu 
21 124 146,- Kč včetně DPH, se zahájením stavby 1. 4. 2019 a ukončením stavby 
do 31. 10. 2020.

• Zastupitelstvo obce Vavřinec pověřuje starostu obce k podpisu smlouvy s firmou KORA-
-VODOSTAVING s. r. o. Kunštát na výstavbu zpevněných ploch v Suchdole, včetně 
přípojek inženýrských sítí u víceúčelové budovy v Suchdole za cenu 999 068,76 Kč 
včetně DPH s dokončením stavby do 31. 10. 2020.

• Zastupitelstvo obce Vavřinec zřizuje 3 členný Osadní výbor Nové Dvory a jeho před-
sedou jmenuje p. Ing. Josefa Sedláka.

• Zastupitelstvo obce Vavřinec z důvodu převedení hospodářské činnosti rozhledny 
do hlavní činnosti ruší účet zřízený k hospodářské činnosti č. ú. 30031-1362351339/0800 
vedený u České spořitelny Blansko. Finanční prostředky budou převedeny na základní 
běžný účet vedený u České spořitelny.

• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje navýšení vstupného na rozhledně Podvrší pro 
dospělé na 30,- Kč a děti na 20,- Kč.

• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje finanční dar Sboru dobrovolných hasičů Vavřinec 
ve výši 2. 200,- Kč na činnost.

• Zastupitelstvo obce Vavřinec pověřuje starostu obce zahájit jednání o změně územního 
plánu obce Vavřinec ve zrychleném řízení k řešení odkanalizování obce a čištění 
odpadních vod v obci v souladu s probíhající realizací díla „Vavřinec, odkanalizování 
a čištění odpadních vod“ – projektové a inženýrské služby.

• Zastupitelstvo obce Vavřinec bere na vědomí výsledek inventarizace majetku obce 
provedené ke dni 31. 12. 2018, včetně vyřazení opotřebovaného majetku dle jednotlivých 
vyřazovacích protokolů a jeho likvidaci.
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PINEC VESELICE

Vážení spoluobčané, vážení příznivci stolního tenisu.
Budu vás krátce informovat o výsledcích našich družstev v sezoně 2018/2019, která 

dopadla velmi dobře, jak v týmových hodnoceních, kdy obě družstva obsadila přední příčky 
tabulek svých soutěží, tak i v hodnocení jednotlivců, kdy naši hráči obsadili první místa 
v procentuální úspěšnosti dvouher v obou soutěžích.

První mužstvo nastupovalo v soutěžích Regionálního přeboru II. třídy a v celé sezoně 
dosahovalo vynikajících výsledků, kdy zvítězilo ve dvanácti utkáních. Porážky si připsalo 
pouze s Křetínem a Olešnicí, která vyhrála celou soutěž před naším družstvem a to pouze 
rozdílem vzájemných utkání se stejným ziskem 53 bodů. Vzhledem k nutnosti doplnění 
RP I se dá očekávat postup do nejvyšší okresní soutěže. Družstvo nastupovalo ve složení 
„Nečas Martin, Fabiánek Jan, Musil Martin a Skoták Jiří. Největším tahounem byl posledně 
jmenovaný Jiří Skoták, který s úspěšností přes 85 % suverénně vyhrál hodnocení jednotlivců 
v této soutěži.

Druhé družstvo hrálo Regionální přebor IV. třídy a vedlo si také velice dobře, kdy v cel-
kovém součtu obsadilo čtvrté místo se ziskem 44 bodů. Získalo v sezoně osm vítězství, dvě 
remízy a šest porážek. Velká část ztráty bodů přišla na konci sezony, kdy už bylo o stupních 
vítězů rozhodnuto, a kvůli rehabilitaci po úrazu nenastupoval Jiří Fabiánek. Dále pravidelně 
začal nastupovat Aleš Štolpa, který získává zkušenosti a jeho výkony se postupně zlepšují. 
Zatím to ale na bodový zisk nestačilo. Podobně, jako v RP II, tak i PR IV v individuálním 
hodnocení soutěže zvítězil hráč Veselice. Pavel Stloukal v celé sezoně z odehraných 59 utkání 
prohrál pouhé tři a ovládl procentuální úspěšnost. Navíc druhé místo obsadil druhý z tahounů 
družstva Josef Straka, který přesáhl 90% úspěšnosti. Družstvo doplňoval zaskakující Josef 
Jarůšek, případně Radim Manoušek, který však v letošní sezoně často nenastupoval.

Po ukončení soutěžních utkání a tréninků byla herna připravena na letní sezonu, kdy 
slouží jako zázemí pro pořádání kulturních akcí, především tradiční poutě a běžeckých 
závodů LESEMPOLEM. Martin Nečas, předseda spolku Pinec Veselice

INFORMACE Z DĚNÍ V TJ VAVŘINEC

Vážení občané, sportovní přátelé!
Jak jste jistě zaregistrovali, rozeběhla se jarní část fotbalových soutěží. K týmu mužů 

se po krátké přestávce vrátil trenér Libor Novák. Novým spolupracovníkem mu je Miloš 
Dvořáček, náš bývalý výborant a hlavně výborný útočník. Naši muži si prozatím vedou 
se střídavými úspěchy. V prvních třech zápasech získali sedm bodů a odpoutali se od bojů 
o záchranu v soutěži. Další dva zápasy se jim ale příliš nevyvedly a s Cetkovicemi i ve Svi-
távce prohráli. Na vině je hlavně nevídané množství zranění a nemocí. Tým také v zimě 
postihlo několik odchodů. Někteří hráči avizovali svůj odchod delší dobu a byl o ně zájem 
ve vyšších soutěžích. Do Vilémovic odešel Skoupý a do Ráječka Souček. Jiní opustili náš 
klub až po zrušení záložního týmu mužů. Vrana odešel do Otinovsi a Trtílek s Dvořákem 
do Lažánek. Ke zrušení B týmu jsme, ač neradi, museli přistoupit. Důvodem byl dlouhodobý 
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nedostatek hráčů, který jsme nedokázali nahradit potřebnými příchody hráčů do klubu. 
Aktivních hráčů všeobecně ubývá a problémy dolehly i na nás.

V této souvislosti je dobré zmínit, že v klubu působí tým mládeže, kde hráči mají potřebný 
servis. Trénují na kvalitním trávníku, v zimě trénovali ve sportovní hale, mají potřebné 
pomůcky, dostatek míčů i kvalitní trenéry. Přípravka se schází vždy ve středu a občas 
i mimo tento termín. Od příští sezóny zvažujeme i přihlášení týmu do mládežnické soutěže. 
Sport je pro výchovu mládeže prospěšný. Děti mají zdravý pohyb, učí se působit v týmu, 
respektovat osobnosti, pravidla. Jsem rádi, že jejich rozvoj podporuje Obec Vavřinec i naši 
komerční partneři.

Staří páni se stále scházejí v hojném počtu týden co týden a jejich fotbálky jsou prestižní 
záležitostí. O co víc bojovnosti předvedou na hřišti, o to více kamarádství a zábavy užijí 
po utkáních na pravidelných tiskových konferencích.

Staří páni, ale i omladina pomohli při jarní brigádě, která startu mistrovské soutěže před-
cházela. Jako obvykle jsme připravili areál na sportovní sezónu, aby sloužil ku prospěchu 
sportovcům i fanouškům. V létě v našem areálu plánujeme mimo jiné dvě větší akce. Akcí 
roku je tradičně vavřinecká pouť. Tu tentokráte pořádají fotbalisté. Další akcí, která proběhne 
začátkem června, bude sportovní den pro silničáře Jihomoravského kraje.

K vedení fotbalového oddílu se v minulých dnech připojil Radim Manoušek ml. Společně 
s Jirkou Fabiánkem jsou zástupci mladé generace, kteří, doufáme, přinesou svěží vítr 
do našeho klubu.

Zastavit se musíme také u našeho hřiště. V zimní přestávce dohodl pan R. Meluzín 
opravu vadného čerpadla, a tak můžeme opět zalévat hrací plochu. Pro tuto sezónu jsme 
opět drobně upravili plán hnojení, aby trávník lépe prosperoval. Cena zůstane téměř stejná. 
Pro letošní rok nám Obec Vavřinec přislíbila zvýšení finančních prostředků určených pro 
údržbu hřiště. Tento příspěvek byl od uvedení hřiště do provozu stejný a poslední dva roky 
jsme na péči o hřiště vynaložili vyšší náklady, než hradila obec. Současně jsme požádali 
o příspěvek na servisní zásah, který nám byl vedením obce také schválen. V letní přestávce 
tak proběhne provzdušnění a zapískování hrací plochy.

I tentokrát bych všechny občany rád pozval do ochozů našeho útulného stadionu. Termíny 
domácích utkání najdete nově i v kalendáři spolkových akcí na internetových stránkách 
Obce Vavřinec. Sportu zdar, a tomu vavřineckému, obzvlášť!

Radek Štolpa, člen výboru TJ Vavřinec

KARNEVAL VE VAVŘINCI

Že o zábavu nebyla nouze nás přesvědčil karneval, který se konal pod záštitou TS, a to 
1. března ve Společenské místnosti ve Vavřinci.

Roj masek přivedly paní ředitelka s paní učitelkou, které karneval moderovaly. Masky se 
musely nejprve představit, a pak začalo být konečně živo.  Nejrůznější pohádkové bytosti 
ovládly taneční parket. Byli to piráti,  princezny, roztleskávačky, Pipi dlouhá punčocha, 
sportovci, Karkulka, indiáni aj.  Šikovnost našich maminek byla na některých maskách 
opravdu patrná.  A když dětem vyhládlo, mohly si dát něco malého na zub nebo uhasit žízeň. 
Děkujeme všem za pomoc a budeme se těšit zase na příští rok. Klára Stiskálková
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Z ČINNOSTI TS VAVŘINEC

Ostatky ve Vavřinci 2019
Od půl jedenácté byl sraz masek u OÚ, přišel např. Rumcajs s Mankou, Cipískem a hra-

bětem, ze spol. místnosti vyběhly pionýrky s vedoucím, dále pak přicházeli ostatní, průvod 
také doplňovaly děti s pěknými maskami. Čeho si vážíme, je to, že přijeli babka s dědkem… 
co tahali řepu, až z Klepačova. Jsme rádi, že Leoš s rodinou pravidelně navštěvuje naše 
akce. Nový řezník a Míša s právem svoji novou funkci splnili na jedničku. Celý průvod jistil 
rytíř s vavřineckým erbem na koni. Po několikaleté pauze přivítal a předal práva ostatníkům 
starosta s místostarostou obce. Díky pohostinnosti občanů a k našemu potěšení trochu zapět 
či s nimi pohovořit, se nám průvod trochu natáhl, a tak jsme museli s přípravou občerstvení 
pro všechny zúčastněné trochu posečkat a připravit o dvě hodiny později. Byl alespoň čas 
na hosty, kteří přišli na občerstvení do spol. místnosti.

Mezitím se vše připravovalo na večerní bál, chystali jsme tombolu, zajišťovali úpravu 
místnosti. Ve dvacet hodin začala zábava za doprovodu hudební skupiny DUOEM. O prodej 
občerstvení se starali Radek Horský, Kristýna Slouková s Michaelem Kočím a Jarka Kaká-
čová. Během večera probíhal prodej losů. Před losováním tombole, proběhlo pochování base 
a přitom je řečeno mnoho, to co se nerýmuje, Roman Štolpa jako „farář“ dokonale převede 
v humorný přednes a pak to vypadá jak při hraných scénkách v divadle.

Plakáty vytvářeli: Ten do Vavřince již několik let maluje Ctibor Halámek, ty tištěné 
vytváří Karel Zouhar ml., oběma tímto zároveň děkuji za pěknou prezentaci našich akcí. 
Ti, co navštívili společenskou místnost, mohli zhlédnout výzdobu z masek, které vyrobily 
děti z MŠ, výzdoba byla doplněna ze starších plakátů, které malovala pí. Kopalová a jsou 
dodnes obdivovány.
Poděkování patří i sponzorům, kteří nám přispívají jak finančně, tak i dary do tomboly.

Co bývá zajímavého při pochování base.
V loňském roce jsem psal o tom, že se nemáme zlobit na to, co je řečeno, nebo uděláno 

a tak si dovolím napsat pár událostí, které jste mi zaslali,

A od čeho nás má basa ochraňovat?
- od těch co jim pergoli větrem padajó a lidi pak zhánijó
- co zábavu pro děti chystajó a pak chodijó a s párkama lidi volit lákajó
- co program prosazujó a sami ho neznajó
- co rybníky stavijó a pak vodu hledajó
- od těch co si stěžujó, že kořeny ze stromů se jim do baráku dostávajó a základy jim trhajó
- od těch co si stěžujó, že listí ze stromů na střechách bordel dělajó že to uklízet musijó
- od víkendových lufťáků a smradlavých nafťáků
- od mládeže co u vleku sedává a bordel tam zanechává
- od ovcí co z ohrad utíkajó protože prý číst neumijó
- od revírníků co díry v plotě majó a psi na ostatní dorážijó
- od těch co v parku prodávajó a pak nevijó na které lístek to psát majó
- od těch co jeden ohňostroj kópijó a dvakrát jim střílijó
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- od utečenéno dobytka a zablácených Vánoc
- od těch co na třídění nadávajó a pak si libujó, když slevu za popelnice dostanó
- od těch co obchody stavijó a otevřenýho ještě nemajó, že na razítka čekajó
- od nečasu co na oslavu hasičů zvó a lidi tam zmrzat musijó
- od těch co kolotoče platíjó a konca jízdy málem nedožijó
- od těch co závody v rybolovu kazijó, ryby v rybníku trávijó a děcka pak na račák závodit 

kačenó musijó
- od hospodské služby co zvýšila všechny tržby
- od odstavených vozidel a upadaných hadic
- od těch co vodu v létě pouštět zakazujó, lidi nedbajó, bazény si napóštijó a fotbalisti 

pak zelenó trávu nemajó

Školení řidičů
Školení proběhlo 22. března ve Společenské místnosti ve Vavřinci a školil nás pan Josef 

Pořízek, který jako profesionál školí v učebnách autoškol. Tímto panu Pořízkovi děkuji za to, 
že si udělá čas a přijde se podělit o novinky v pravidlech silničního provozu.

Jarní úklid
10. dubna jsme se podíleli na úklidu nepořádku kolem naší obce. Pytlů s odpadem bylo 

opět mnoho, je to také způsobené tím, že z okolních obcí je svážen odpad na sběrný dvůr 
a občas někomu vypadne nezajištěný náklad z vozíku. Než brigádníci dorazili do cíle, 
vygruntovali jsme chatu a připravili jsme oheň na opékání párků. Počasí bylo přijatelné, 
a tak se mohlo posedět déle. Děkuji zúčastněným za pomoc při úklidu.

Miroslav Kočí

SVAZ ŽEN VESELICE

Vážení spoluobčané krásné počasí nás láká na procházky po okolí.
Svaz žen by vás rád pozval na sousedské POSEZENÍ S CIMBÁLOVKOU.
Posezení se koná 11. 5. 2019 v 17 hod. ve víceúčelové budově ve Veselici.
Svůj svátek slaví matky, ale rádi bychom oslovili i ostatní spoluobčany, aby si přišli 
posedět a poslechnout si cimbálovou muziku. Občerstvení je zajištěno.

Něco z naší činnosti:
NOC S ANDERSENEM aneb spaní v muzeu

V sobotu odpoledne se muzeum naplnilo natěšenými nocležníky v hojném počtu. 
Kromě přespání byl program nabitý hrami a úkoly pro děti v pohádkovém duchu. Hned 
po příchodu si rozebraly křížovky a vyrazily na pohádkovou trasu vedenou přes louky 
a lesy, aby vyluštily tajenku a taky se trochu vyřádily za krásného počasí. Po cestě jsme si 
pohádkovými rýmovánkami připomněli kamarády z pohádek. 

 Všem se podařilo tajenku rozlousknout. Odměnou jim pak byla výborná pizza. Společně 
jsme pak ještě hledali pohádkové dvojice, hádali a navzájem si radili, kterou pohádkovou 
postavou jsou děti samy…
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SVAZ TĚLESNĚ POSTIŽENÝCH

Svaz tělesně postižených v České republice, z. s., místní organizace Vavřinec děkuje touto 
cestou dětem i učitelkám z Mateřské školy Vavřinec za pěkné vystoupení při setkání členů 
na hodnotící schůzi 5. 3. 2019. Svým vystoupením na téma třídění odpadů, dále básničkami 
a tanečky k MDŽ a předáním dárečků všem ženám zpříjemnily naše březnové odpoledne.

Přehled konaných i plánovaných akcí na r. 2019
18. 4. 2019 – vycházka k rozhledně do Veselice
květen 2019  – vycházka do Petrovic
  7. 5. 2019  – zájezd na květinovou výstavu do Kroměříže
25. 6. 2019  – zájezd na zámek Slavkov a Hortiscentrum Židlochovice
17. 8. 2019  – posezení u kávy s promítáním zájezdu na Velehrad a skanzen Modrá
27. 8. 2019  – zájezd na zámek Bučovice, návštěva poutního místa Svatý Hostýn
září 2019  – vycházka do Šošůvky ke kapli
říjen 2019  – návštěva solné jeskyně v Blansku
 3. 12. 2019  – Mikulášské odpoledne ve Víceúčelové budově ve Vavřinci
15. 12. 2019 – zájezd na předvánoční trhy do Olomouce

Miroslav Ditrich, předseda spolku

Před zalehnutím do spacáků každý ještě představil svou knihu, kterou si s sebou přinesl. 
A pak už jsme si na dobrou noc promítli na plátně pohádku dle výběru dětí. 

Ráno byla pro všechny spící nachystána královská snídaně v podobě dobrot napečených 
maminkami, až oči přecházely. Velmi děkujeme všem maminkám za ochotu a podporu. 

Chtěla bych také poděkovat členkám, které se postaraly o odpoledne a spaní v muzeu.
Další akcí bylo zdobení velikonočních perníků. Děkujeme paní Klímové, která napekla 

perníky a nachystala sladký barevný sníh na ozdobu. Účast byla hojná, za odměnu si všichni 
odnesli svoje nazdobené perníky a dobrou náladu.

Další akcí je vycházka do Punkevních jeskyní, která se uskuteční 29. 6. 2019. Podrobnosti 
najdete na www. facebook. com/Svaz-žen-Veselice nebo formou plakátu.

Děkujeme všem, kteří si udělají čas a přijdou na akce. Přejeme hezké počasí, dobrou 
náladu a slunce v duši. Romana Fabiánková, předsedkyně Svazu žen Veselice

PÁR SLOV O POŽÁRNÍ NÁDRŽI VE VAVŘINCI A RYBAŘENÍ NA NÍ

V měsíci březnu jsem požádal výbor SDH Vavřinec o uvolnění z funkce porybného 
na požární nádrži. Výbor tuto žádost přijal. Žádost jsem odůvodnil takto: kde ryby nejsou 
schopny přežít pár měsíců a uhynou z důvodů nevyhovující vody pro jejich život, kde se 
stav vody neustále zhoršuje a do nádrže přitékají fekálie, tak tam není potřebný porybný.

Chci poděkovat za těch pár let ze začátku, kdy se rybám dařilo a taky všem, co mi 
pomáhali při pořádání závodů pro děti a dalších akcí na této nádrži.

Moc děkuji. Otomar Kučera
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HISTORIE OBECNÍ BUDOVY VE VESELICI

V závěru měsíce března letošního roku došlo ve Veselici svým způsobem k historické 
události, jež si zasluhuje naši pozornost.

Jednou z dalších budov, které byly ve Veselici v posledních 20 letech v blízkosti sil-
nice Sloup – Blansko zbourané, je budova bývalé hasičské zbrojnice a místní knihovny, 
jež měla čp. 78. Přesný termín, kdy byla tato budova postavena, nemáme věrohodně 
doložený. Z historických archivních dokumentů, kterými je jednak Pamětní kniha 
obce Veselice, ale také staré mapy, agenda místního sboru dobrovolných hasičů a další 
dokumenty, se dá usuzovat, že byla postavena obcí Veselice přibližně v roce 1890. 
Z pamětní knihy víme, že nejdříve byla v uvedené lokalitě, tedy naproti domu čp. 
23, postavena v roce 1883 kaplička, která nahradila kapličku původní, stojící poblíž 
domu čp. 48. Potřebu zbudování obecní budovy si pravděpodobně vyžádala cholerová 
epidemie, k níž došlo v regionu po Prusko – rakouské válce v červenci roku 1866. 
Původně měla budova totiž sloužit jako obecní lazaret. Věrohodné informace o tom, 
zda a případně jak dlouho nově postavená budova sloužila svému účelu, však nemáme. 
Jak ještě dokládá pamětní kniha, tak tehdy bylo posledním počinem obce v uvedené 
lokalitě zbudování obecní studny vedle stojící kapličky, k němuž došlo v roce 1895. 
Nová studna tak vylepšila v obci situaci s vodou, především pro ty z občanů, kteří 
neměli vlastní studny. Ty vlastnili pouze majitelé větších zemědělských usedlostí v obci. 
Pamětní kniha však také dokládá, že hlavním zdrojem vody v obci byl tzv. Krb, který 
se nacházel v lokalitě zvané Bařina, vedle domu čp. 9. No a proč právě název „Krb“?, 
vždyť se jednalo o zdroj vody a slovo krb spíše spojujeme s ohněm, což jsou dva 
protikladné živly. Mým vysvětlením a myslím si, že nejsem daleko od pravdy je to, že 
v uvedeném domě žila dlouhodobě až do konce 18. století, rodina s příjmením Krboš. 
Teď je jen otázkou, jestli zmíněná rodina nepřevzala své příjmení od toho Krbu, anebo 
zda ten zdroj vody nepřevzal své pojmenování po té rodině? To už se ale nedozvíme. 
Nyní ale zpět k obecní budově.

Vlastní existenci budovy dokládá teprve až zápis v Pamětní knize obce Veselice 
popisující těžkou dobu velké hospodářské krize v roce 1932 a letech následujících. 
Život občanů byl velice těžký, bylo hodně nezaměstnaných, a tak se obecní zastupi-
telstvo snažilo vytvořit nějaké pracovní příležitosti v obci. Proto v roce 1932 došlo 
např. k úpravě hráze Horního rybníka a opravě některých obecních cest apod. A to se 
veseličtí občané ještě těžko vyrovnávali s následky velkého požáru v obci, k němuž 
došlo v červenci 1917 a při němž vyhořelo 18 domů z celkového počtu 53 domů v obci. 
Uvedená smutná událost však také určitě iniciovala založení sboru dobrovolných 
hasičů, k němuž došlo v září 1921. Do té doby se o zajištění požární bezpečnosti starala 
obec, jejíž ruční hasičská stříkačka, původem z Blanska, shořela při uvedeném požáru. 
Z vyprávění pamětníků taky víme, že pomůcky pro hašení, jako např. žebříky, strhávací 
háky, plátěná vědra apod., byla skladována v tzv. „Šopni“, jak se říkalo obecní budově. 
Zápis v pamětní knize také dokládá to, že se obec ve zmíněném roce 1932 rozhodla 
vylepšit podmínky pro nově založený hasičský sbor, a to právě provedením stavebních 
úprav obecní budovy. Ta mimo skladování uvedených hasičských pomůcek v jedné 
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polovině budovy sloužila i pro ubytování soc. slabých občanů v bytě, jež byl umístěný 
v její pravé polovině. Stavební úpravy budovy spočívaly ve zbourání obvodové zdi 
v sousedství silnice, zbudované v roce 1912 rozhodnutím okresního hejtmanství, dále 
došlo ke zvýšení budovy a muselo dojít i ke zbudování nové střechy. Zmíněná obvodová 
zeď u silnice byla na příkaz tehdejšího Okresní silničního úřadu posunuta o 60 cm, čímž 
byla budova zúžena a to mělo samozřejmě vliv i na potřebu zbudování nové střechy. 
O tom pamětní kniha nehovoří, ale pokud se podíváme na starou pohlednici z roku 
1910, na níž je vyobrazena kaplička s obecní budovou, a porovnáme to se skutečností 
z posledních let, tak z toho jasně vyplývá, že došlo i ke zvětšení původně mírnějšího 
sklonu střechy. Dalším dokladem je i skutečnost, že oproti nedávné minulosti, neměla 
původní budova ve štítu okno z prostoru půdy. Při stavebních úpravách budovy byl 
do zdi obvodové zdi také zhotovený výklenek, do něhož byla zasazena pamětní deska 
se jmény veselických mužů padlých ve Světové válce v letech 1914–1917. U příležitosti 
dokončení stavebních úprav budovy se uskutečnila 17. července 1932 velká slavnost 
otevření hasičky za bohaté účasti jak místních, tak občanů z okolních obcí. Pamětní kniha 
ještě dokládá, že materiál na stavební úpravy stál 20 000 Kč s tím, že stavební úpravy 
prováděl stavitel p. Jalový z Blanska a přitom byla i spousta prací provedena zdarma 
místními muži. Po rekonstrukci budovy došlo pravděpodobně i k drobným úpravám 
v prostorách bytu a ty byly poté využívány pro potřeby obce jako obecní úřad. Do té 
doby měl veškerou obecní agendu doma starosta obce. Budova však i nadále sloužila 
částečně, především prostory na půdě, jako obecní sklad. To se dozvídáme v souvislosti 
s požárem, který díky zkratu na rozvodech el. energie vypukl v budově 20. listopadu 
1952 po půlnoci. Zápis v pamětní knize hovoří o tom, že na půdě shořelo uskladněné 
jeviště se všemi náležitostmi, taktéž shořela loutková scéna mimo loutek a v hasičské 
zbrojnici hasičský automobil, který si sbor pořídil v roce 1946 z Adamovských strojíren. 
Hasičům se jen podařilo zachránit hasičský agregát (stříkačka), který posloužil k hašení 
požáru vodou čerpanou z Horního rybníka. V souvislosti s požárem se naskýtá myšlenka, 
zda nebyla nová střecha na budově zhotovena až po požáru. Oprava střechy po požáru 
musela určitě proběhnout, ale pohlednice z roku 1937, na níž jsou vyobrazeni veseličtí 
hasiči před nedávno zrekonstruovanou budovou, tuto myšlenku vyvrací.

Tolik informace k historii obecní budovy získané z větší části z historických doku-
mentů. Po sloučení našich obcí v roce 1960 již přestala mít pravá polovina budovy pro 
potřebu samosprávy význam. Proto zde byla zřízena, po menších stavebních úpravách 
v 70. letech dvacátého století, místní knihovna a současně byl z levé strany k budově 
přistavěn místními hasiči sklad sloužící pro uskladnění PHM a dalšího drobného 
materiálu.

Závěrem ještě doplním, že odstranění budovy je v souladu s územním plánem obce 
se zdůvodněním, že budova byla díky její blízkosti k silnici tzv. bodovou závadou. 
Jejím skutečným odstraněním tak došlo vedle zbourání domu čp. 13 (1999), zbouráním 
domu čp. 39 (2005) a zbouráním budovy bývalé kapličky sv. Antonína (2008) k naplnění 
záměrů vedení obce Vavřinec s cílem zlepšení situace silničního průtahu zástavbou 
ve Veselici. Miloslav Novotný, předseda OV Veselice
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OBECNÍ DŮM V SUCHDOLE

Určitě každý ze suchdolských občanů zaznamenal, že ve druhé polovině března byla 
v Suchdole zbourána obecní budova. Tato událost byla hlavním předpokladem k mož-
nosti zahájit výstavbu víceúčelové budovy nové. Budova sloužila suchdolským občanům 
po dlouhá léta. Jednak zde byla umístěna hasičská zbrojnice, ale také se zde konaly např. 
volby, různé schůze, besedy, ženy zde chodily cvičit apod. Zbourání budovy je určitě pro 
Suchdol událost historická, a tak nebude na škodu uvést pár informací vztahujících se k této 
budově, kde se přezdívalo „U Sopoušků“.

První věrohodnou písemnou informaci o existenci budovy nacházíme v matrice naro-
zených v Suchdole, kde je zaznamenané narození syna Antonína, dne 16. 6. 1779, rodičům 
Františku a Mariáně Nečasovým. Uvedený dům musel ale existovat již před rokem 1771, 
v němž došlo k očíslování jednotlivých stavení v obci čísly popisnými. Další důkaz o exis-
tenci domu nám podává mapa z rok 1826. Jedná se o tzv. císařský povinný otisk. Uvedená 
mapa vznikla za vlády Františka I., který nařídil v roce 1817 provést soupis veškerých 
pozemků a jejich geodetické zaměření, a to už za pomoci trigonometrie. Jeho výsledkem 
byl vznik tzv. Stabilního katastru s nově vytvořenou mapou v měřítku 1: 2 880, v níž byla 
jednotlivým pozemkům přidělena parcelní čísla. Jak uvádím výše, měla všechna obytná 
stavení přidělena od roku 1771 čísla popisná, která měla být údajně umístěna na nějaké 
tabulce na průčelí domu. Na uvedené mapě jsou jednotlivá stavení vybarvena s tím, že zděné 
budovy jsou červené a budovy dřevěné jsou žluté. Žlutě je vybarvena i budova s čp. 8, což 
znamená, že musela být zbudována ze dřeva.

Další písemnou informaci nalezneme již v suchdolské Pamětní knize, ale to až z roku 
1931. Je jím zápis uvádějící, že Josef Skoták prodal dům z čp. 8 Janu Suchánkovi a odstě-
hoval se do Dolní Lhoty. V dalším zápise z roku 1945 je zmínka o tom, že cituji: „národní 
výbor zřídil obecní kancelář v pronajaté místnosti Mikuláška č. 24. Po krátké době pře-
místili kancelář do domku Suchánek Jan č 8, a to dne 16. září 1945.“ Současně je tam 
zaznamenáno, že Suchánek Jan z č. 8 odešel v roce 1945 do obce Hrádek u Jaroslavi okr. 
Znojmo, v rámci tzv. osidlování pohraničí. Zápis současně dokládá, že v roce 1948 koupil 
domek od Suchánků pan Ladislav Kotulán. Ten byl bratrem Konráda Kotulána ml., který 
byl od voleb v červenci 1946 předsedou Místního národního výboru. Jejich otec Konrád 
(nar. 1886 v Habrůvce) se do Suchdolu dostal v roce 1931 z Těchova, kde žil u své sestry. 
V letech 1937 – 1953 včetně zastával funkci suchdolského kronikáře a jeho syn Konrád 
byl v Suchdole a blízkém okolí výraznou postavou. Dokladem toho je skutečnost, že mimo 
různých funkcí v obecní samosprávě, kde mimo jiné zastával funkci předsedy MNV, působil 
i jako pomocný veterinář. Tolik v krátkosti k rodině Kotulánových.

Z dalšího zápisu v pamětní knize z roku 1949 se dozvídáme, že byl obcí pořízený stavební 
materiál na obecní budovu jako vápno, řezivo, cement, cihly a tvárnice. To naznačuje 
nějaké další záměry obce s budovou, což dokládá zápis z roku 1950. Z něho se dozvídáme, 
že Ladislav Kotulán z č. 8 dokončil lesnickou školu a odešel na polesí kolem Moravské 
Třebové. Současně je tam uvedeno, že na uprázdněný domek byl umístěn MNV. Dalším 
dokladem toho, že obec s domem čp. 8 měla určité záměry dokládá zápis v pamětní knize 
z roku 1951. Jednak je tam uvedeno, že místní sbor dobrovolných hasičů, který byl založený 
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v roce 1943, zakoupil ze závodu ČKD Blansko „motorovou stříkačku na dvoukolovém 
podvozku“ za 10 000 Kčs.“ Současně je tam uvedeno, že cituji: „MNV, hasičský sbor a KSČ 
se usnesli se všemi občany na postavení zbrojnice a prádelny“. Dále je tam uvedeno, že bylo 
přikročeno k bourání mlátku a kůlny u domku č. 8 a na tom místě rozestavěna zbrojnice 
a prádelna byla dodatečně „povolena úřady“. Zápis rovněž obsahuje konstatování, že: „Tento 
domek čís. 8 obec hodlá koupit od Kotulána Ladislava pro MNV.“

I přes skutečnost, že v blízkosti domu probíhaly v roce 1951 výše uvedené aktivity, žil 
v domě 80letý pan Jan Plch. Dokladem toho je to, že měl požádat suchdolský MNV, aby ho 
doporučil do ústavu přestárlých v Černé Hoře. Ten mu vyhověl a v zápise je dále uvedeno, 
že se mu v ústavu líbí.

Zápis v pamětní knize z roku 1952 obsahuje výčet akcí, které se podařilo za období 
od skončení 2. světové války do roku 1952 zajistit v Suchdole místnímu národnímu výboru. 
Jednou z položek v seznamu je cituji: „Postavení pod střechu hasičské zbrojnice, prádelny 
a prodejny pro Jednotu“. Pokračování prací na výstavbě nové budovy čp. 8 dokládají 
zápisy z let 1953 a 1954. V roce 1953 byla dodělána střecha, strop, zazděny dveře a okna, 
zavedený vodovod a elektřina a částečně provedené omítky. V roce 1954 se potom v červenci 
na budově pokračovalo na dokončovacích pracích a dne 1. srpna 1954 byla víceúčelová 
budova předána veřejnosti. Pamětní kniha v zápise z roku 1954 však zaznamenává i další 
významné události v Suchdole. V neděli 8. srpna vyhořela usedlost čp. 1 pana Josefa 
Mikuláška a v sobotu 29. srpna byla vysvěcena nová kaplička. Jak je vidět, tak srpen 1954 
byl v Suchdole, jak se říká „nabitý“ událostmi. V souvislosti s informací o umístění prodejny 

v budově mně dovolte jednu osobní vzpo-
mínku. Jako dítě jsem chodil se 2 bratry 
kolem roku 1965 do Suchdolu k holiči 
panu Adolfu Jakubcovi do čp. 38. Vzpo-
mínám si, že jednou, když nás pan Jaku-
bec stříhal doma v kuchyni, došla domů 
jeho žena a při řeči jsme se dozvěděli, že 
pracovala jako prodavačka ve zmíněné 
prodejně potravin. Bližší vzpomínku na to, 
jak prodejna vypadala uvnitř, však nemám. 
Prodejna zde sloužila až do roku 1975, 
kdy byla v květnu předána veřejnosti nová 
prodejna potravin „Na Kopečku“.

Něco málo informací vztahujících se 
k budově nacházíme i v kronice vedené 
od roku 1964 pro naše sloučené obce, 
k čemuž došlo v roce 1960. V zápisech 
z let 1975 a 1976 nejsou však uvedené 
konkrétní úpravy, ty jsou spíše vyjádřené 
z pohledu vynaložených finančních pro-
středků. Z vyprávění pamětníků se však 
dozvídáme, že se jednalo o úpravy interiéru Budování nové hráze suchdolského rybníka v r. 1989
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původní „horní“ části budovy. Přestavbou původních místností, které v minulosti sloužily jako 
2 nájemní byty, vznikla velká společenská místnost a knihovna. Další informace o pracích 
na „budově agitačního střediska“, jak je uvedená budova pojmenována, nacházíme v obecní 
kronice v zápisech za roky 1983 až 1986. V čem konkrétně práce spočívaly tam uvedeno není, 
ale s největší pravděpodobností se jednalo o zhotovení nové fasády a některé další drobnější 
práce na budově. Tak trochu neznámou ale dosud je, kdy získala horní část domku podobu, jak 
ji známe z poslední doby. V úvodu tohoto článku totiž zmiňuji, že cca v roce 1826 byl domek 
dřevěný a z bouracích prací víme, že byla vystavěna z pálených cihel. Za účelem zjistit, kdy 
k tomu mohlo dojít, jsem oslovil pana Miroslava Horáka z čp. 37. Po diskusi na toto téma 
jsme se shodli na tom, že to muselo být někdy dávno před rokem 1931.

Mnoho fotografií s vypodobením budovy v minulosti se mně, bohužel, nepodařilo sehnat. 
Jednou z nich je fotografie dokumentující zatopení přízemí budovy v sobotu 29. 8. 1970 při 
extrémním přívalovém dešti. Ten měl nakonec i za následek nešťastnou událost v Amatérské 
jeskyni, při níž došlo ke smrti 2 amatérských jeskyňářů Marko Zahradníčka a Milana Šlechty. 
Další je fotografie pořízená při budování nové hráze suchdolského rybníka v roce 1989, 
kde je budovu vidět v pozadí.

Závěrem je zapotřebí ještě uvést, že v roce 2000 byly před budovou provedené úpravy 
spočívající ve zbudování zpevněné plochy navazující na vstup do budovy, zbudována 
kamenná zídka a provedené venkovní rozvody el. energie. Cílem těchto prací bylo vytvo-
řit zázemí pro nové výletiště. To bylo totiž přemístěno z původní lokality „Pod lipou“, 
nacházející se v sousedství místního hostince, nejdříve do lokality „Na Kopečku“ a teprve 
až od roku 2002 organizovali suchdolští hasiči pouťové oslavy na prostranství před obecní 
budovou. S možností pořádat zde tradiční pouťové oslavy se počítá i nadále po dokončení 
výstavby nové víceúčelové budovy. Miloslav Novotný

SKOTÁKOVÉ V SUCHDOLE

V minulém čísle zpravodaje se jeho čtenáři mohli seznámit s působením rodu Nečasů 
v Suchdole. V tomto zpravodaji se dozvíme o dalším ze suchdolských rodů, a to o rodu 
Skotáků. Při bádání po příslušnících tohoto rodu se mně podařilo zjistit, že minimálně 
3 mužští příslušníci vykonávali funkci rychtáře a dá se z toho usuzovat, že se jednalo o funkci 
dědičnou. Rychtář zastupoval vrchnost v běžném životě v obci a mezi jeho práva patřilo 
např. nižší soudnictví v obci, zastupoval obec vůči okolí a ručil vrchnosti za dodržování 
povinností a příkazů a vybírání daní, poplatků a úroků. Suchdolští rychtáři vykonávali tuto 
funkci na území obcí Suchdol, Těchov a Veselice. K tomuto konstatování vycházím také 
z toho, že v pečeti, kterou používali, jsou uvedené právě 3 zmíněné obce včetně patřičných 
pečetních znamení, a to stromu (Suchdol), krojidla (Těchov) a koně (Veselice). Touto pečetí, 

obsahující i letopočet 1757, jsou stvrzeny podpisy rychtáře na spoustě 
historických dokumentů uložených v Moravském zemském archivu 
a vztahujících se k uvedeným obcím.

Nyní se však vrátíme krátce ještě do minulosti, tedy cca o 100 roků 
zpátky před letopočet uvedený na rychtářské pečeti. Lánový rejstřík 
z roku 1675 dokládá, že v Suchdole existovaly celkem 3 pololány, 
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dále 3 tzv. „zahradníci“ a jeden grunt „Kudlovský“ byl tzv. „odedávna pustý“, tedy ještě 
před rokem 1657. Tehdejší pololán měl vyměru dnešních cca 8 ha a „zahradníci“ hospodařili 
na menší výměře polí, než patřilo ke „čtvrtlánu“, tedy méně než dnešní cca 4 ha.

Na jednom z pololánů hospodařil Havel Pospíšil, držebnostní číslo 1, jemuž bylo v roce 
1771 přiděleno čp. 4, dalším byl pololán Jana Rybáře, na němž před ním hospodařil v roce 
1657 Bartoň Hrádek s držebnostním čís. 2, jemuž bylo přiděleno čp. 13 a hospodářem 
na posledním pololánu byl Šimek Hrazdíra, před nímž tam hospodařil Martin Hýsek, jež 
je od roku 1771 označený jako čp. 10. Tzv. „zahradníky“ byli v Suchdole Jan Skoták, před 
nímž tam hospodařil Štěpán Pospíšil a tato usedlost je dnes označena jako čp. 2. Dalším 
„zahradníkem“ byl Martin Hýsek, před nímž tam hospodařil Jan Bezděk a jednalo se 
o usedlost s držebnostním číslem 5 majícím od roku 1771 čp. 12 a posledním „zahradníkem“ 
byl Jíra Vrátný, usedlost s držebnostním číslem 6, jež bylo v roce 1771 označené čp. 6, 
tedy tam, kde se dnes přezdívá „U Supóchů“. Při porovnávání informací v jednotlivých 
rejstřících a katastrech se mně nakonec podařilo zjistit, že tím „odedávna pustým“ gruntem 
byla bývalá zemědělská usedlost mající dnes čp. 1, tedy tam, kde se přezdívá „U Tomášů“.

Než vás dále seznámím s působením Skotáků na jednotlivých suchdolských usedlostech, 
tak mně dovolte se ještě krátce pozastavit u zmíněné funkce rychtáře. Nejstarší dosud nale-
zené označení této funkce v suchdolské matrice – „iudex = rychtář“ se mně podařilo dohledat 
při úmrtí rychtáře Jiřího Skotáka, který zemřel 29. 11. 1728. Jiří byl jedním ze 6 synů Jana 
Skotáka, který měl s manželkou Alžbětou ještě 2 dcery. Nejvíce poznámek o držiteli funkce 
rychtáře jsem našel snad u rychtáře Karla Skotáka z čp. 4. Ten se narodil 26. 1. 1734 v čp. 2, 
poté co se oženil, tak žil v čp. 4. Pravděpodobně posledním rychtářem ze Skotákových byl 
Jakub z usedlosti čp. 12. Usuzuji tak z poznámky „podsedek a rychtář“ u zápisu v matrice 
zemřelých, dokládající jeho úmrtí v roce 1837, kdy mu bylo 50 roků. Zanedlouho totiž 
přinesl revoluční rok 1848 změny mimo jiné i zavedení nové formy samosprávy obcí. Již 
v roce 1849 byl vydán císařský patent č. 170/1849 – „Prozatímní zákon obecní“. Jedná 
se o první právní vymezení místní samosprávy v Rakouském císařství a kromě jiného 
zavádí pro představitele obce 
pojmenování starosta.

No a nyní krátké předsta-
vení jednotlivých synů Jana 
Skotáka. Přesto je zapotřebí 
ještě uvést, že Jan měl v regi-
onu pravděpodobně své sou-
rozence, neboť toto příjmení 
zaznamenáváme přibližně 
ve stejnou dobu i na Těchově, 
v Ráječku a Blansku. Jak je 
uvedeno výše, žil Jan v Such-
dole na „zahradnické“ used-
losti, jež má dnes čp. 2. Jeho 
ženou byla Běta a měli spolu 
celkem 2 dcery a 6 synů. Běta 
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mohla být dcerou Štěpána Pospíšila, který uvedenou usedlost obýval v roce 1657. Je to však 
jen moje domněnka, protože písemný doklad o tom nemáme. Matrika oddaných je totiž 
vedena až od roku 1667. Dokladem o tom, že Skotákové na této usedlosti hospodařili i v roce 
1749 jsou tzv. Rektifikační akta, v nichž je jako hospodář uvedený Vávra (Vavřinec) Skoták. 
V tomto případě se jednalo už o vnuka nejmladšího Janova syna Jiřího Skotáka (*1668, 
†1728). Stejný zdroj uvedené informace ale také dokládá dalšího příslušníka tohoto rodu 
na další ze suchdolských usedlostí a to na pololánu, jemuž bylo v roce 1771 přiděleno čp. 
4. Byl jím Rudolf Skoták (*1692, †1773), jež byl synem Prokopa Skotáka (*1659, †1715), 
který se oženil v roce 1682 s Kateřinou, schovankou Ondřeje Nečase z Veselice. Zajímavé 
v této souvislosti je to, že polní trať navazující na uvedenou nemovitost a směřující seve-
rovýchodním směrem k obci Vavřinec je ještě dnes pojmenována „Za Rudolfovy“. Tento 
název je uváděný už i v Rektifikačních aktech z roku 1749. Zmíněný Rudolf Skoták zemřel 
v domě označeném čp. 16, jež dříve stál v místě dnes stojícího domu čp. 71 a jednalo se 
určitě o vejmínek náležející k uvedenému pololánu čp. 4. Další usedlostí, kde jsou Skotákové 
uvádění již také v Rektifikačních aktech, je bývalý grunt Kudlovský. S určitostí se jednalo 
o usedlost v místě dnes stojícího čp. 1. Hospodářem je zde uvedený Kašpar Skoták, jež byl 
synem Bartoloměje (*1652, †1736), což byl další ze 6 synů Jana Skotáka. V Rektifikačních 
aktech je uvedená informace o tom, že polnosti náležející k pustému gruntu Kudlovský byla 
rozdělena na tři díly. Jeden díl obhospodařoval zmíněný Kašpar Skoták s tím, že bydlel 
na usedlosti mající dnes čp. 1, druhý díl byl přidělený k „zahradnické“ usedlosti dnes mající 
čp. 6. Tam kolem roku 1749 hospodařil Tomáš Kadlec, ale již po roce 1758 zde žila rodina 
Jakuba a Anny Skotákových, jimž se zde narodilo 9 dětí. No a třetí díl polností z pustého 
Kudlovského gruntu byl přidělený k poslední suchdolské „zahradnické“ usedlosti mající 
dnes čp. 12, kde je uváděný v roce 1749 Šenkýř Šimon. Ale již v roce 1776 zde hospodařil 
Matěj Skoták s Marinou a jednalo se o nejstaršího syna Jakuba z usedlosti čp. 6.

Mimo 4 výše uvedených synů měl Jan Skoták ještě syna Matouše (*1654, †?), který 
se oženil v roce 1981 s Dorotou Ondrouškovou z Blanska a žili v Ráječku. Posledním ze 
synů byl Strachota (*?, † 1737). Jemu se však v Suchdole narodily jen 3 dcery a byl tedy 
bez mužského potomka.

Potomci Jana Skotáka však nežili jenom v Suchdole. Blažej Skoták (*1712, †1798), syn 
Jiřího, jež byl jedním ze synů Jana se v roce 1738 oženil s Mariánou dcerou Vavřince Nečase 
z Veselice čp. 8 a založili tak „veselickou“ větev rodu Skotákových. Více informací o této 
větvi najdete ve 3. čísle zpravodaje, jež vyšlo v červnu loňského roku.

Další obcí, kam se Skotákové ze Suchdolu rozšířili, byl Vavřinec. Stalo se to roku 1808, 
kdy se Karel Skoták (*1786, †1843), syn rychtáře Karla Skotáka ze suchdolské zemědělské 
usedlosti čp. 4, oženil s Františkou Trávníčkovou, dcerou Jakuba Trávníčka, podsedka 
z usedlosti čp. 27. Karel Skoták s Františkou měli 11 dětí, z nichž tři synové – Ondřej, 
František a Anton – působili jako učitelé a více se o nich dozvíte v 5. čísle zpravodaje, jež 
vyšlo v říjnu loňského roku.

Závěrem bych chtěl ještě poznamenat, že ze všech výše zmíněných usedlostí, na nichž 
hospodařili v minulosti Skotákové, tedy čp. 1, 2, 4, 6 a 12, je v současné době dům čp. 6 
poslední, kde žijí mužští potomci Jana Skotáka (* cca 1622, †1712).

Novotný Miloslav
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KALENDÁŘ AKCÍ NA KVĚTEN – ČERVEN 2019

Oslava Svátku matek ve Vavřinci  ..................................... sobota 11. 5. 2019
Výletiště ve Vavřinci, pořádají TS Vavřinec ve spolupráci s MŠ Vavřinec, 
začátek v 15.00 hod.

Oslava Svátku matek ve Veselici  ....................................... neděle 12. 5. 2019
Parčík u KD ve Veselici, pořádá Svaz žen Veselice, začátek v 15.00 hod.

Soutěž Okrsku Sloup v požárním sportu  ........................  sobota 25. 5. 2019
Sportovní areál ve Vavřinci, začátek v 8:00 hod.

Dětský den ve Vavřinci  .......................................................  sobota 1. 6. 2019
Výletiště ve Vavřinci, pořádají SDH Vavřinec, TJ Vavřinec a TS Vavřinec, 
začátek v 15.00 hod.

Svatoantonínská pouť  ........................................................... 14. – 17. 6. 2019
sobota  - 6. ročník běžeckých závodů Lesempolem, 
    start hl. závodu v 11 hod.
 - odpoledne Folk-rockový festiválek
 - pouťová taneční zábava se skup. TRIO KENT, začátek v 21 h.
neděle  - pouťové atrakce, sousedské posezení, občerstvení zajíštěno
pondělí  - tradiční dozvuky

Za občany z Veselice živé i zemřelé ku cti sv. Antonína bude mše svatá 
sloužena v Petrovicích v kostele 16. 6. 2019 v 9 hod.
Veseličtí se baví  ............................................................................... 28. 6. 2019
Areál „SVAZARM“ v Malé Veselici, začátek v 17 hod. – hry a  
soutěže pro děti i dospělé

AKTUÁLNÍ INFORMACE Z OBÚ VAVŘINEC

- Oznamujeme občanům, že do konce měsíce května je povinnost uhradit místní poplatek ze 
psů na rok 2019. Současně upozorňujeme vlastníky psů na povinnost ohlásit neprodleně 
vznik a zánik poplatkové povinnosti.

- V případě problémů s dodávkou pitné vody volejte dispečink Vodárenské akciové společ-
nosti, a.s. na tel. číslo 734 692 777.

Společnost E.ON Česká republika, s. r. o. oznamuje, že z důvodu plánovaných prací bude 
přerušena dodávka elektrické energie, a to dne 15. 5. 2019:

• ve Veselici od 8:00 hod. do 9:00 hod. (vypnutá oblast: podnikatelská činnost v areálu 
zemědělského podniku, zástavba při silnici od Vavřince po křižovatku směr Suchdol 
a Těchov a dále směr Suchdol po domy č. 107 + 67)

• ve Vavřinci od 9:30 hod. do 10:30 hod. (vypnutá oblast: zástavba od Veselice po obchod 
a domy č. 1 + 29 včetně odbočujících a souběžných ulic)

• ve Vavřinci od 10:30 hod. do 11:30 hod. (vypnutá oblast: zástavba od Sloupu po dům 
č. 32 u obchodu včetně odbočujících a souběžných ulic)
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Jarní vycházka spolku  
Veselická kaplička

Jarní úklid okolí Vavřince

Spaní v muzeu včelařství
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komplexních geodetických prací 

 

�  Práce v ka tast ru  nemovi tost í  
�  Geometr ické p lány  
�  Pozemkové úpravy  
�  Technické  mapy  
�  Geodet ické  práce  ve  výs tavbě  
�  Speciá ln í  práce  inženýrské  geodéz ie  
�  Dig i ta l izace mapových podkladů  
�  Geograf ické  in formační  sys tém y -  G IS  

BLANSKO, Smetanova 6    
Blažek Leoš  

blazekl@geodezie-brno.cz 
  www.geodezie–brno.cz 

GB-geodezie, spol. s r.o. 

tel. 723 830 686 

12Ostatky ve Vavřinci




